
VII. Český jazyk – mluvnice  (pondělí 4. 5.)  30. 4. 2020 

1) Zkontrolujte si a opravte cvičení z minula ve školním sešitě: 

Obchodní dům je otevřen do 18 hodin. (Přs slovesný – sloveso otevřít v trpném 
rodě)  

Nejsem na tuto práci příliš zvyklá. (já) (Přs jmenný se sponou)  

Žiji na okraji města už deset let. (já) (Přs slovesný)  

Odstěhovali jsme se někdy kolem Vánoc. (my) (Přs slovesný)  

Stavy zvěře se ve volné přírodě snižují. (Přs slovesný)  

Po prohlídce Třebechovic bychom se nejraději vydali na zámek Opočno. (my) 
(Přs slovesný)  

Zachovalo se nám velmi málo památek na tuto dobu. (podmět neexistuje – věta 
jednočlenná) (Přs slovesný)  

Sestra je učitelkou základní školy. (Přs jmenný se sponou)  

Alfréd se vyučil truhlářem. (Přs slovesný)  

Milan je velmi zlobivý. (Přs jmenný se sponou) 

 

2) Pokud už bude učivo pro vás těžké na to, abyste je pochopili sami, můžeme 
se dohodnout na online hodině. Napište, pokud to někdo potřebujete, není 
problém se domluvit.  

Také můžete zhlédnout nějaké video na toto učivo, např.: 

https://www.youtube.com/watch?v=oMZZ45s6vx4 

 

3) Dnešní učivo je rozdělení přísudku slovesného. Dělíme ho na přísudek 
slovesný jednoduchý a složený. 

Přísudek slovesný jednoduchý je vyjádřen jedním slovesem. Toto sloveso však 
může být složeno z několika slov – př. pracuji – min. čas pracoval jsem, bud. čas 
budu pracovat, podmiň. způsob pracoval bych…. Stále i tehdy mluvíme jako o 
přísudku slovesném jednoduchém (=jedno sloveso).  

https://www.youtube.com/watch?v=oMZZ45s6vx4


Přísudek slovesný složený je vyjádřen aspoň dvěma různými slovesy. (ale i více 
slovy) První z nich není plnovýznamové, ale tzv. způsobové – moci, smět, 
muset, mít (ve smyslu mít povinnost), chtít, k němuž se přidává 
plnovýznamové sloveso v infinitivu  

př. Můžu přijít? Smím se na něco zeptat? Nemusíš dnes nikam chodit. Mám tě 
požádat o laskavost. Petr se chce učit.   

To samé platí pro tzv. slovesa fázová – začít, začínat, přestat, přestávat, zůstat, 
zůstávat.  

př. Od zítřka se začnu učit. Nezačínej zase zlobit. Roman konečně přestal 
krvácet. Kluci mě nepřestávají rozčilovat. Ještě zůstanu ležet. Nezůstávej stát na 
místě. 

4) Udělejte si zápis do školního sešitu: 

Přísudek slovesný 

- dělíme na 1) slovesný jednoduchý – jedno sloveso (může být z více slov) 

př. Zítra přijdu ráno. Zítra bych přišla ráno. Dnes bych se byla připravila. 
(=připravit v podmiňovacím způsobu) 

  2) slovesný složený – 2 různá slovesa - způsobové a infinitiv nebo 
fázové a infinitiv 

- způsobová slovesa jsou: moci, smět, muset, mít (ve smyslu mít povinnost), 
chtít – k nim se přidává plnovýznamové sloveso v infinitivu 

př. Musíš přijít zítra. Směl bych se na něco zeptat? Museli jsme se učit. Mám ti 
s tím pomoct? Nechceš s tím už přestat? 

- slovesa fázová jsou: začít, začínat, přestat, přestávat, zůstat, zůstávat – 
k nim se také přidává infinitiv a spolu tvoří Přs slovesný složený 

př. Za chvíli začnou dávat přímý přenos mistrovského zápasu. Právě začíná 
pršet. Nezačínej zase zlobit. Roman konečně přestal krvácet. Kluci mě 
nepřestávají rozčilovat. Ještě zůstanu ležet. Nezůstávej stát na místě. 

 

 

 



5) Procvičte to ve cvičení 94/1. Šest vět si napište do školního sešitu, ostatní 
ústně.  

Ve větách podtrhněte podměty (rovnou čarou) a přísudky (vlnovkou). U 
přísudku určete, zda je to jmenný se sponou, nebo slovesný a u něj i to, zda je 
slovesný jednoduchý (jedn.), nebo slovesný složený (slož.). 

Vzor: Dnes se sejdeme odpoledne. (my) Přs slovesný jedn. 

          Nechceš dnes přijít dříve? (ty) Přs slovesný slož. 

          Roman bude pracovat až do večera. Přs slovesný jedn. 

          Žák by nesměl přicházet pozdě. Přs slovesný slož. 

(kdo chce, může mi vyfocené cvičení poslat) 

 


